
Sprawozdanie z II Kongresu MISH w Krakowie 
 
 
W dniach 14-16 grudnia 2018 roku w Krakowie odbył się drugi Ogólnopolski Kongres 
Ośrodków Międzyobszarowych. Kongres ten stanowił ideową kontynuację działań podjętych 
przez Samorząd Studentów MISH UW w 2012 roku. Nasze kolegium reprezentowali Kamil 
Sekut (Przewodniczący Sekcji ds. Kontaktów Zewnętrznych), Michał Pawłowski (członek 
Rady Kolegium) oraz mgr Rafał Smoleń (absolwent MISH UW, inicjator i współorganizator 
poprzedniego kongresu). Ośrodki, które oprócz nas i obecnego organizatora (MISH UJ) 
wysłały swoich reprezentantów to: ISM UŚ, MISHiS UAM, MISHuS KUL, MSI UWr, MISH-S 
UŁ. 
 
Kongres rozpoczął się wstępem dyrektor MISH UJ, prof. dr hab. Elżbiety Mańczak-Wohlfeld. 
Ton wstępu Pani dyrektor był bardziej pesymistyczny niż ten do którego przyzwyczaja nas 
prof. Wąsowicz. Formalne uruchomienie studiów międzydziedzinowych prof. 
Mańczak-Wohlfeld uznała za wyzwanie, a nie oczywistość. Po tym krótkim wstępie od razu 
przystąpiono do debaty nad pozycją MISH w organizacji uniwersyteckiej po Ustawie 2.0. Na 
debatę Przewodniczący ZSS MISH UJ Krzysztof Kocik zaprosił również Aleksandra Temkina 
z Komitetu Kryzysowego Humanistyki Polskiej. Przedstawiciel KKHP oferował swoją pomoc 
merytoryczną co do potencjalnych protestów podejmowanych przez ośrodki MISH w kwestii 
Ustawy 2.0. Właśnie pod szyldem KKHP studenci MISH UJ zorganizowali dzień po 
zakończeniu kongresu protest ostrzegawczy przeciwko zmianom wprowadzonym przez 
ministra Gowina. Postulowano m.in wprowadzenie jasnych przepisów przejściowych co do 
MISH oraz zwiększenie finansowania tych jednostek. 
 
Za najważniejszą nowinę z kongresu można uznać wiadomość o wprowadzeniu przychylnej 
dla MISH nowelizacji prawa oświatowego “i innych ustaw” (oficjalna nazwa to Ustawa o 
zmianie ustawy – Prawo oświatowe, ustawy o systemie oświaty oraz niektórych innych 
ustaw). Tam w Art. 46 zmieniono brzmienie Art. 70 Ustawy o szkolnictwie wyższym i nauce, 
który to, jak pisaliśmy w infografice, w interpretacji ministerstwa nie uwzględniał możliwości 
prowadzenia rozmów kwalifikacyjnych na MISH. Ściślej mówiąc, nowe brzmienie tego 
artykułu umożliwia prowadzenie takich egzaminów wstępnych, które sprawdzają 
predyspozycje kandydata do studiowania na danym kierunku nieobjętych przedmiotami 
maturalnymi. Kwestią otwartą pozostaje, czy uda się uruchomić rozmowy kwalifikacyjne już 
przy najbliższej rekrutacji. Jako że przytaczane wyżej zmiany wchodzą w życie 1 stycznia 
2019 r., istnieje do tego podstawa prawna. Wymagałoby to jednak nowelizacji ustawy 
rekrutacyjnej Senatu UW z dnia 19 grudnia 2018 r., która rozmów nie przewiduje. 
Nowelizacja taka powinna zostać uchwalona po 1 stycznia 2019 r. 
 
W debatach całego Kongresu najistotniejszym wątkiem była formalna kwestia uruchomienia 
studiów międzydziedzinowych. Przypominamy, że wg nowego prawa wymogiem otwarcia 
takich studiów jest posiadanie przez uczelnię kategorii naukowych “A+ lub A w co najmniej 4 
dyscyplinach zawierających się w co najmniej 2 dziedzinach” (Art. 59 ust.1). Obecna 
parametryzacja, tzn. ewaluacja jakości działalności naukowej dokonywana przez 



ministerstwo dotyczy jednak wydziałów, a nie dyscyplin. Przed pierwszą parametryzacją 
dyscyplin otwarcie studiów międzywydziałowych związane jest więc z treścią przepisów 
wprowadzających ustawę. Niestety przepisy te opisują jedynie warunki otwarcia kierunku 
studiów (Art. 205 i 206 przepisów wprowadzających ustawę - Prawo o szkolnictwie wyższym 
i nauce). Powstaje więc naturalne pytanie: czy studia międzywydziałowe mogą być 
zinterpretowane jako “kierunek”. Obecnie MISH UW jest jednak sposobem prowadzenia 
studiów, a nie kierunkiem, mimo że niektóre akty prawne takie jak uchwały senatu UW 
odnoszą się do niego jako “kierunku”.  
 
Zgodnie z ustaleniami kongresu wyłoniono grupę, która ma podjąć się napisania projektu 
interpelacji poselskiej dt. formalnego funkcjonowanie ośrodków międzydziedzinowych. Taki 
projekt mógłby być wręczony wybranym posłom. Warto jednak podkreślić, że problem 
formalnego otwarcia MISH dotyczy naszego kolegium w stopniu mniejszym niż inne ośrodki. 
Związane jest to z silną pozycją MISH i jego przedstawicieli w uniwersyteckiej polityce. 5 
grudnia 2018 r. dyrektor MISH UW, prof. Wąsowicz został powołany przewodniczącym 
zespołu rektorskiego ds. przygotowania projektu Statutu Uniwersytetu Warszawskiego. 
Naszą pozycję potwierdzają też działania rektora UW. W zarządzeniu nr 135 z 20 grudnia 
2018 r. utworzył on studia międzydziedzinowe na Uniwersytecie Warszawskim. Realizacja 
tych przewidzianych w Ustawie 2.0 studiów zostaje zlecona od 1 października 2019 (wejścia 
w życie nowego statutu i większości zmian z nim związanych) istniejącym już kolegiom: 
MISH i MISMaP.  
 
Zebranie się reprezentantów tak wielu ośrodków w jednym miejscu dało również świetną 
okazję do poznania różnic w sposobie działania studiów międzyobszarowych. Przykładowo 
nie we wszystkich ośrodkach istnieje zarząd samorządu, co związane jest z liczebnością 
danej jednostki (np. na MSI UWr przyjmowanych jest ok. 30 osób rocznie). Pewne ośrodki 
(tak jak MISHiS UAM) opierają się coraz mocniej na przyjmowaniu zdolnych studentów, 
którzy już zostali zrekrutowani na konkretne kierunki. Innym ciekawym precedensem jest 
MISH-S UŁ, gdzie kierunek wiodący wybiera się podczas rekrutacji i nie można go zmienić w 
toku studiów. Pozostając przy kwestii rekrutacji, nie wszystkie ośrodki międzyobszarowe 
prowadzą rozmowy kwalifikacyjne, czego przykładem jest MISHuS KUL. Nie w każdej 
jednostce międzyobszarowej funkcjonują sztywne minima. Gdzieniegdzie jest to kwestia 
całkowicie indywidualnych ustaleń (MSI UWr), gdzie indziej istnienie minimum zależy od 
konkretnego wydziału (MISH UJ).  
 
Kongres pokazał, że środowisku studiów międzydziedzinowych zależy szczególnie na 
większej integracji i koordynacji działań.  Mimo odmiennej specyfiki ośrodków, chęć 
promowania idei interdyscyplinarności pozostaje wspólna.  Pod koniec kongresu 
przedstawiciele podpisali dokument podsumowujący jego konkluzje, w szczególności plany 
dotyczące zacieśnienia współpracy oraz monitorowania zmian prawnych związanych ze 
studiami międzydziedzinowymi. Kopię tego porozumienia zamieszczamy wraz z tym 
sprawozdaniem.  


